
Geachte Gouverneur Frissen, aanwezige Statenleden, geachte aanwezigen,

Vandaag bieden wij u graag de handtekeningen aan van de mensen die het eens zijn met het burgerinitiatief, 
dat wij, de vereniging Behoud de Parel gestart zijn op 9 mei van dit jaar. Op 9 september hebben we de 
laatste lijst met handtekeningen binnen gekregen. Met die laatste lijst kwam de teller van het aantal 
handtekeningen op 3955. Een respectabel aantal, naar onze bescheiden mening.

Bijna 4000 mensen hebben zich de moeite genomen om hun persoonsgegevens en hun handtekening te 
plaatsen onder het burgerinitiatief. En we hebben gemerkt dat de mensen daar toch even de tijd voor moeten 
nemen. Dat geeft des te meer aan, dat de ondersteuning massaal is.

Bijna 400 mensen hebben hun handtekening gezet. Natuurlijk, we hebben als vereniging zelf heel veel 
handtekeningen opgehaald. Met name in en rondom Grubbenvorst, onze geboortegrond. Maar het valt op, 
dat er zoveel handtekeningen bij zitten uit andere delen van onze provincie. Blijkbaar hebben nogal wat 
mensen de moeite genomen bij ons handtekeningenlijsten aan te vragen of deze te downloaden. 
Tegelijkertijd blijkt daaruit dat het burgerinitiatief breed gedragen wordt.

Bijna 4000 mensen onderschrijven de voorstellen van Behoud de Parel om het reconstructieplan van de 
provincie Limburg zodanig aan te passen dat de komst van megastallen tegengehouden kan worden. De 
plannen voor megastallen zijn niet zomaar een schaalvergroting, maar betekenen een schaalsprong, die ons 
inziens om meerdere redenen onaanvaardbaar is. De belangrijkste lijkt ons dat deze schaalsprong het doel 
van de reconstructie – verplaatsing van de intensieve veeteelt van dorpskernen en natuurgebieden naar 
landbouwontwikkelingsgebieden belemmerd. In de praktijk zie je dat er allerlei initiatieven genomen worden 
voor megabedrijven en zelfs megamegabedrijven – zo mag je het Nieuw Gemengd Bedrijf in Horst aan de 
Maas, met haar 35.000 varkens, 1,2 miljoen kippen, een mestvergistingsinstallatie en een slachterij wel 
noemen – die van de Landbouwontwikkelingsgebieden een agro-industrieel bedrijventerrein maken. 
Ondertussen worden slechts mondjesmaat bedrijven verplaatst, waar het in oorsprong eigenlijk om ging.

Bijna 4000 mensen gaven aan dat zij vóór de zogenaamde boerenlandbouw zijn. Daarmee onderstreepten de 
ondertekenaars, dat zij helemaal niets hebben tegen de landbouw en ook niet tegen varkens- en 
kippenboeren. Zij zijn begaan met die boeren, die ons landschap in de loop der eeuwen gemaakt hebben tot 
het landschap, het platteland, dat we nu kennen. Een landschap dat zich naast de agrarische activiteiten nog 
steeds leent voor recreatieve activiteiten. Een balans, die dus goed is voor de economie en de natuur. Mits de 
reconstructie uitgevoerd wordt, zoals het bedoeld was…. En laat duidelijk zijn: de reconstructie is nooit 
bedoeld om ons platteland te industrialiseren. Als dat wél de bedoeling geweest is van Provinciale Staten, 
dan heeft ze dat goed weten te verbergen en zullen clubs als de Milieufederatie zich nog eens flink achter de 
oren krabben…

Bijna 4000 mensen willen paal en perk stellen aan de grootte van veeteeltbedrijven. In ons burgerinitiatief 
stellen wij voor een plafond in het reconstructieplan op te nemen, waarbij wij denken aan bedrijven ter grote 
van 75 tot 150 Nge’s, rekening houdend met een fatsoenlijk inkomen voor een gezinsbedrijf[1] met 
volwaardige arbeidskrachten[2]. Deze norm biedt voldoende flexibiliteit en houdt rekening met economische 
omstandigheden. Wij laten het aan Provinciale Staten over om een definitieve omvang vast te stellen.

Geachte Gouverneur en Statenleden,

Aan u de taak om de wens van die bijna 4000 stemgerechtigde Limburgers in de praktijk gestalte te geven, er 
van uitgaande dat grootschalige agro-industriële vleesproductie en de verwerking daarvan niet thuis horen op 
landbouwgrond op het platteland. Dat betekent dat u normen stelt, die gericht zijn op voedselproductie ten 
behoeve van de omringende regio’s met onder andere als doel een minimum aan logistieke bewegingen 
(voer-, vee- en/of vleestransporten) te genereren en uitgaande van voedselsouvereiniteit van elk land. Wij 
verzoeken u dringend om in een te wijzigen reconstructieplan vast te stellen dat de lokale overheid vooraf 
een Milieu Effect Rapportage, een Gezondheids Effect Rapportage (GER) en een Maatschappelijke Kosten 
Baten Analyse moeten uitvoeren om te bepalen hoeveel (te verplaatsen) bedrijven in een LOG gevestigd 
kunnen worden. Wij dringen er bij u op aan, dat nadrukkelijker in het reconstructieplan wordt vastgelegd, dat 
bedrijven die zich vestigen in een LOG, gericht dienen te zijn op welzijn, kwaliteit en grondgebondenheid 
(waarbij een evenwicht tot stand wordt gebracht tussen grond en mest). Een principe dat naadloos aansluit bij 
de uitgangspunten van “Cradle to Cradle”, die veel provinciale bestuurders – ook in Limburg - omarmen.

Op 26 september komt u onder andere naar Horst om geïnformeerd te worden over de plannen van het 
Nieuw Gemengd Bedrijf in het LOG Witveld. Graag gaan we dan dieper in op onze argumenten tegen de 
ontwikkeling van megastallen in het algemeen en de komst van het Nieuw Gemengd Bedrijf in het bijzonder.



Nu al overhandigen wij – via u – naast de 3955 handtekeningen van stemgerechtigde Limburgers – een 
aanbiedingsbrief, waarin wij nog eens uiteenzetten wat voor ons de aanleiding en de motieven zijn voor dit 
burgerinitiatief en welke voorstellen wij precies voorleggen aan Provinciale Staten.

Wij gaan er van uit dat het presidium van Provinciale Staten zich op korte termijn buigt over de 
ontvankelijkheid van ons burgerinitiatief en een datum vastlegt, waarop het debat binnen Provinciale Staten 
gaat plaats vinden.

Mag ik dan nu officieel van namens de vereniging Behoud de Parel en de 3955 Limburgse stemgerechtigden 
die het Burgerinitiatief ondersteunen, de handtekeningen overhandigen en u dringend verzoeken – als 
Provinciale Staten – straks “JA” te zeggen tegen boerenlandbouw en “NEE” tegen megastallen!” 

[1]De Nederlandse grootte-eenheid (nge) is een reële economische maatstaf die gebaseerd is op het brutostandaardsaldo (bss, opbrengsten minus 
bepaalde specifieke kosten). Het is een maat waarmee de economische omvang van agrarische activiteiten wordt weergegeven. De nge per technische 
productie-eenheid (ha, dier) wordt berekend door de bss van de productie-eenheden te delen door een bepaalde deelfactor, die per jaar kan verschillen. De 
nge wordt zowel gebruikt om de absolute bedrijfsomvang van agrarische bedrijven of sectoren weer te geven (uitgedrukt in nge) als om de 
specialisatiegraad van bedrijven te bepalen (volgens de NEG-typering). De bss en nge worden om de twee jaar herzien.

Een nge staat bij prijsniveau 2002 (Landbouwtellingen 2005 en 2006) voor 1.400 euro aan saldo. 

[2] De arbeidsinzet kan in meerdere kengetallen worden uitgedrukt: de volwaardige arbeidskracht, de arbeidsjaareenheid en het mensjaar. De 
volwaardige arbeidskracht (vak) is door het LEI als kengetal gebruikt tot 1999. Daarna is het vervangen door de arbeidsjaareenheden en mensjaren. Het 
mensjaar geeft van de drie het beste zicht op de totale arbeidsinzet en arbeidsbehoefte op een bedrijf. Een mensjaar is gesteld op 1.700 gewerkte 
'volwaardige uren'. Die 1.700 is het aantal uren dat werkelijk gewerkt kan worden bij een normale CAO, rekening houdend met verlof en dergelijke. Als een 
persoon 3.400 uur werkt, is de arbeidsinzet dus 2 mensjaren.


